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A magyar nyelvészet: 
nemzetközi tudomány 

Befejeződött a nyelvészkongresszus 
Tegnap, pénteken délután, az .egyetem aulájában 

megtartott záróüléssel fejeződött be a Magyar Nyelvé-
szek II. Nemzetközi Kongresszusának tudományos prog-
ramja. A vendégek — a magyar nyelvtudomány hazai 
és külföldi szakértői — ma, szombaton Hódmezővásár-
helyre és Gyulára látogatnak. 

A szegedi nyelvészkong-
resszus jelentőségéről, a tu-
domány továbbfejlődésében 
betöltött szerepéről Benkő 
Loránd egyetemi tanár, az 
Akadémia levelező tagja, a 
kongresszus rendező bizott-
ságának elnöke nyilatkozott. 

— Kezdjük talán azzal, 
mit rejt az elnevezés: ma-
gyar nyelvészek nemzetközi 
kongresszusa. A magyar 
nyelvtudomány látszólag 
egy sajátos, nemzeti tudo-
mány. Az utóbbi néhány év 
valósága: a magyar nyelv-
tudományt a világ minden 
részében művelik, oktatják, 
kutatják, azaz, nemzetközi 
tudománnyá vált. Bizonyítja 
ezt a kongresszus résztve-
vőinek száma és összetétele 
is. Európai és tengeren túli 
országok magyar nyelvé-
szettel foglalkozó tudósai 
jöttek el Szegedre, hogy 
személyes kapcsolatokat 
ápolva és teremtve élőszó-
ban cseréljék ki nézeteiket 
a tudomány számos kérdé-
séről. A hazai é« külföldi 

nyelvészek személyes kap-
csolatba kerülése — ez a 
legnagyobb jelentősége egy-
egy nemzetközi kongresszus-
nak. A debreceni első talál-
kozás óta megkétszereződött 
a résztvevők száma. Szege-
den találkozhattak azok is, 
akik eddig nem ismerték 
egymást, a fiatalok. Szá-
momra külön öröm, hogy 
sokan vannak. Az előadások 
címei mutat ják: friss gon-
dolatok, a tudományt előre-
vivő ú j dolgok hangzottak 
el, élénk vitaszellem jelle-
mezte a kongresszust. 
Anyaga meg fog jelenni 
nyomtatásban, önálló kötet-
ben. 

— Milyen indítékok alap-
ján választották a két té-
makört: jelentéstan és sti-
lisztika. 

— A debreceni, első kong-
resszuson általános, széles 
spektrummal Indultunk, 
szinte kötetlen tematikával. 
Mondhatnánk, tudományos 
helyzetfelmérést végeztünk. 
Most az látszott helyesnek, 
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Fiatalok osztagai 
Ű] arcok tűnnek fel év-

ről évre az üzemekben, a 
gépek között, friss kezek 
próbálják uralmuk alá haj-
tani a kapcsolókart, a szer-
számokat Fiatal 6zakmun-
kások, az utánpótlás ú j 
meg ú j osztagai. 

Többször fölvetődik a 
kérdés: foglalkoznak-e ve-
lük, megbecsülik-e őket? 
Ezért is érdekes és értékes 
az a tapasztalat, amit a kö-
zelmúltban üzemi ünnepsé-
gek során szerezhettem. 
Hogy mennyi a fiatal arc a 
jutalmazottak, a kiváló dol-
gozók között. 

Mentek ki sorjában az 
emelvényhez, kezet ráztak 
az igazgatóval, s valami If-
júi öröm, bizakodás és kedv 
csillogott a szemükben. Ta-
pasztalt, begyakorlott idő-
sebb társaik sorában jó volt 
látni őket, az ú j munkás-

generáció fiataljait, akik 
kiemelkedően jó munkával 
már első dolgos éveikben 
rászolgáltak a közösség el-
ismerésére. Ez a szakmai 
if jú gárda ígéret és bizto-
síték a jövőre nézve. 
Aranyfedezete a holnapi 
eredményeknek. Kitünteté-
seik viszont azt is tükrö-
zik: bíznak bennük az 
üzem vezetői, nem várják 
hogy „korukkal érdemel-
jék ki" a jutalmat, ha 
egyébként minden tekintet-
ben kiválóan dolgoztak. 

Néhány ünnepség persze 
még nem bizonyíték arra, 
hogy mindenhol ilyen egy-
értelmű a fiatalok megbe-
csülése. Hallunk példákat 
az ellenkezőjére is. Annál 
fontosabb tehát, hogy a po-
zitív jelekre —, úgy is, 
mint követendő példákra 
— odafigyeljünk. 

Bemutatni és eladni 
Az utóbbi esztendőkben 

senkit se kell már külön 
meggyőzni arról, hogy a 
„jó bornak is kell cégér". 
A reklám létjogosultságát, 
szükségességét elismerik a 
vállalati, üzemi kollektí-
vák, igyekeznek népszerű-
síteni, ajánlani, kelendőb-
bé tenni áruikat. 

Persze ebben a tevé-
kenységben. is vannak fo-
kozatok az egyes vállala-
toknál. De nem vitatható, 
hogy a Kenderfonó és Szö-
vőipari Vállalat termék-
propagandája a legaktívab-
bak közé tartozik. Ha csak 
azt nézzük is, hány árube-
mutatón és kiállításon vett 
részt a KSZV az idén, 
mindjárt bizonyítottnak is 
vehetjük ezt a megállapí-
tást. 

A Budapesti Nemzetközi 
Vásáron, a Hungaroplast 
'72 és a Műanyagok a me-
zőgazdaságban V. nemzet-
közi kiállításokon; a sza-
badkai és a szegedi ipari 
vásáron egyaránt ott vol-
tak a vállalat gyártmá-
nyai. Űj és hagyományos 
termékek egyaránt repre-
zentálták a KSZV munká-
ját, s a díjak mellett az 
érdeklődés, a megkötött üz-
letek is mutatták: érdemes 
es szükséges részt venni az 
ilyen ipari seregszemléken. 

Érdemes, mert a korszerű 
értékesítési szemlélet, a 
piachoz és a vevőhöz való 
helyes viszony mindig meg-
hozza gyümölcsét. A piac 
felmérése, a vevők igényei-
nek megismerése, az árak-
ra való reagálás, no és a 
konkurrencia kifürkészése 
— fontos a további gazdál-
kodás szempontjából. Eset-
leg ú j mederbe terelheti az 
eddigi elképzeléseket. 

Az idei kiállítási szerep-
lést e héten egy moszkvai 
árubemutatóval toldja meg 
a szegedi nagyvállalat. A 
Szovjetunió a KSZV termé-
keinek nagy felvevőpiaca 
— idén 4 és fél millió négy-
zetméter ponyvát vásárol-
nak a szovjet cégek. Az, 
hogy a szegediek most, 
ezekben a napokban a 
gyártmányok szélesebb vá-
lasztékát, ú j konstrukció-
kat is bemutatják a szov-
jet fővárosban, mutat ja: to-
vábbi lehetőségeket lát-
nak az üzleti kapcsolatok 
bővítésére, ezeket kívánják 
felmérni a mostani kiállí-
táson. S az újabb bemutat-
kozás bizonyára üzletköté-
sekben is realizálódik majd, 
tanúsítva a KSZV gyárt-
mányfejlesztőinek, piacku-
tatóinak rátermettsegét, 
egész gazdálkodásának élet-
revalóságát. 

S. M. 

ha szűkítjük a tematikát. A 
jelentéstan és a stilisztika 
az utóbbi időben nagy fej-
lődésnek indult tudomány-
ágak. Művelésüknek közvet-
len gyakorlati haszna van, 
hiszen az emberi kommuni-
káció különböző területeit 
érintik. E témák kiválasztá-
sa ezenkívül lehetőséget ad 
a társtudományok képvise-
lőivel való együttműködésre 
is. A kongresszuson — 
mindkét témában — olyan 
részterületek vizsgálatára is 
sor kerülhetett, amelyek 
kérdéseit eddig nem sikerült 
tisztázni. A gyakorlati, 
konkrét kutatások eredmé-
nyeinek ismertetésén túl 
általános elvi problémákról 
is tárgyaltunk, számos terü-
leten továbbléptünk. 

— Hogyan járult hozzá 
Szeged, a József Attila Tu-
dományegyetem a kongresz-
szus sikeréhez? 

— Nemzetközi kongresz-
szust mindig jobb valame-
lyik vidéki városunkban 
megrendezni, mint Buda-
pesten. Nem elsőrendű, de 
nem is mellékes szempont, 
hogy jobbak a szállodai vi-
szonyok, nyugalmasabb a 
légkör. Ennél azonban fon-
tosabb, hogy a résztvevők 
— többségük budapesti — 
kénytelenek kikapcsolni 
mindennapi dolgaikat, telje-
sen a munkának szentelhe-
tik idejüket, erejüket. Még 
fontosabb: a nyelvtudomány 
helyi bázisainak erősítésé-
ben rendkívül nagy szerepe 
van egy-egy ilyen nagysza-
bású tudományos ülésszak-
nak. Az itteni egyetem jó 
adottságokkal rendelkezik, 
nemzetközi konferenciák si-
keres lebonyolításához. A 
magyar nyelvészek — ha-
zaiak és külföldiek — hálá-
sak a kongresszusnak ott-
hont adó szegedieknek. Ren-
geteg külföldi tanácskozá-
son vettem már részt. Ta-
pasztalataim szerint szét-
esők, kevéssé látogatottak, 
rosszul szervezettek. Szege-
den százak hallgatták végig 
az előadásokat, szervezett-
ség, rend, fegyelem, jó lég-
kör segítette munkánkat. 

S. E. 

A u g u s z t u s 2 8 , 2 9 , 3 0 : 

Középiskolások 
vasútépítése 

A balatoni vasútkorszerű-
sítésben részt vevő önkéntes 
ifjúsági építőtábor pénteken 
bezárta kapuját Balatonen-
dericsen. Nyolc héten át 
mintegy ezer hazai középis-
kolás dolgozott az itt folyó 
nagyszabású vasútépítésben, 
összesen tízezer köbméter 
földet mozgattak meg a tá-
borlakók. Az idei jubileumi 
tábor volt, ugyanis tíz éve 
működnek közre az építőtá-
borok a balatoni vasútépítés-
ben. Jövőre ugyanitt létesíte-
nek tábort, a vasútépítés 
ugyanis több éven át tart 
ezen a szakaszon. 

Biológiai vándorgyűlés 
Szegeden 

A Magyar Biológiai Tár-
saság a Magyar Tudományos 
Akadémia altal támogatott 
X. Biológiai Vándorgyűlését 
augusztus 28., 29.. 30-án Sze-
geden rendezi meg. 

A vándorgyűlés gazdag 
programját a József Attila 
Tudományegyetem előadó-
termeiben bonyolítják le. Az 
előadók a hazai tudomány-
egyetemek, orvos- és agrár-
tudományi egyetemek, test-
nevelési és tanárképző főis-
kolák. az MTA és az FM 
kutatóintézetei, múzeumok 
és egyéb intézmények bio-
lógus szakemberei köréből 
kerülnek ki. A három szek-
cióba sorolt 135 előadás fel-
öleli szinte a biológia egész 
területét, és a jubileumi ván-
dorgyűléshez illően a hazai 
biológia keresztmetszetét 
adja. 

A biofizikusok főként a 
sejtek élő állományának fe-
lületét borító membránok fi-
zikai tulajdonságait vizsgál-
ják. A biokémikus kutatók 
a sejteket felépítő fehérjék, 
a DNS, az RNS szerkezeté-
ről és biológiai tulajdonsá-
gairól adnak számot. Az 
élettani előadások száma és 
tematikája a leggazdagabb, 
Jelezve az életjelenségek 
sokrétűségét és bonyolultsá-
gát. Sok előadás foglalkozik 

a sejtgyarapodás és szerve-
ződés kérdéseivel szövette-
nyészetekben, az anyagcsere 
és részfolyamatainak kérdé-
seivel, az életfolyamatok sza-
bályozásának, a bioregulá-
ciónak a problémáival, az 
Idegrendszer és elemeinek 
szerkezetével és működésé-
vel. A genetlkusok főleg az 
örökletes tulajdonságokat 
hordozó kromoszómák és gé-
nek működését, befolyásol-
hatóságát, sugárzással elő-
idézett hatásait mutatják be. 
A mikrobiológusok a víru-
sokról, a vírusfertőzésekről, 
mikroszkopikus gombákon 
végzett kísérletekről stb. tar-
tanak előadásokat. Az em-
bertani előadások a hazai 
őstörténet csontleleteit, a 
csontleletekből az egykori 
népesség vércsoport-megha-
tározását, a jelenkori népes-
ség antropometriai adatalt 
és a belőlük levonható kö-
vetkeztetéseket tartalmazzák. 
Nagy jelentőségűek a kör-
nyezettani, ökológiai tanul-
mányok, amelyek közül több 
foglalkozik a bioszférakuta-
tás konkrét problémáival, az 
ország különböző területein 
élő állatok, növények, vízi 
szervezetek életkörülményei-
vel, a különböző hatásoknak 
kitett élő szervezetekkel, 

összegezve: az előadások 

zömét az életjelenségek és 
az azok mögött megnúzódo 
finomszerkezeti és biokémiai 
kutatások adják, jelezve a 
kísérletes kutatómunka elő-
retörését és modernségét. 

A X. Biológiai Vándor-
gyűléshez csatlakozik a Ma-
gyar Biológiai Társaság 1972. 
évi közgyűlése, az MTA 
Szegedi Biológiai Központjá-
nak meglátogatása és az 
egyetemi füvészkert bemuta-
tása abból az alkalomból, 
hogy Idén van megalakulá-
sának 50. évfordulója. A ván-
dorgyűlés ünnepi megnyitó 
ülését 28-án 10 órakor a Jó-
zsef Attila Tudományegye-
tem aulájában tartják. A 
vándorgyűlésre jelentkezett 
résztvevők száma megköze-
líti a 200-at. Meghívták a 
vándorgyűlésre a szegedi 
biológustanárokat is, akik 
számára a részvétel tovább-
képző jellegű. 

A Magyar Biológiai Tár-
saság 28-án 17 óra 30-kor 
kezdődő közgyűlése ls jubi-
leumi, amennyiben a Társa-
ság 20 éves működését ün-
nepli. 

Az egyetemi füvészkert 
augusztus 30-i bemutatójá-
val a füvészkert megalapítá-
sának ötvenedik évforduló-
jával kapcsolatos rendez-
vénysorozat kezdődik. 

Napirenden: 

Az oktatás korszerűsítése 
Szegedi iskolavezetők értekezlete 

A megye és a járás okta-
tási szakembereinek tanév-
előkészítő megbeszéléseit kö-
vetően tegnap tartották meg 
a szegedi iskolavezetők, 
párttitíkárak, szakfelügyelők 
hagyományos értekezletét a 
városi tanácsházán. A me-
gyei értekezlethez hasonló-
an, Csanádi Gézának, a vá-
rosi tanács művelődésügyi 
osztálya iskolai csoportveze-
tőjének bevezető referátu-
ma is az állami oktatás fej-
lesztéséről szóló párthatáro-
zat Iránytűjével készült. Csa-
nádi Géza előadása részlete-
sen kitért az óvodai, az al-
só- és középfokú Intézmé-
nyek nevelési problémáira, 
feladataira. 

Szegeden a gyerekeik 59 
százaléka jut el az óvodák-
ba, jóllehet az igény ennél 
nagyobb. A kisdiákok 91 
százaléka iratkozik iskolába 
az óvodából, az arány or-
szágosan kiemelkedő, mégis 
a váras óvodáinak átlagosan 
123 százalékos kihasználtsá-
ga ellenére sem kevesebb, 
mint 315 felvételt kellett el-
utasítani. Az elmúlt két év 
alatt közel félezerrel növe-
kedett a férőhelyek száma, 
de az óvodák többsége el-
avult épületekben van, al-

Találkozó 
A KISZ Borsod megyei bi-

zottságának kezdeményezé-
sére pénteken, tegnap érde-
kes eseményre került sor 
Miskolcon. A Magyar Hon-
védelmi Szövetség székházá-
ban másodszor találkoztak a 
miskolci helyőrségi kiváló ka-
tonái a nagyüzemek ifjúsági 
szocialista brigádjainak ve-
zetőivel é6 az ifjúgárda ala-
kulatok parancsnokaival. A 
kiváló katonák és a terme-
lésben élen járó fiatalok meg-
vitatták: a szocialista ver-
senymozgalom kiszélesítésé-
vel hogyan segíthetnék még 
hatékonyabban a honvédelmi 
nevelő munkát. 

Tudományos 
tanácskozás 
Szeptemberben érdekes 

kulturális eseményre kerül 
sor, a történelmi múltú Sá-
rospatakon. A Rakóczíak ősi 
várának lovagtermében és a 
tanítóképző intézet díszter-
mében tart ja meg tudomá-
nyos ülésszakát a nemzeközi 
Lenau Társaság. A választás 
azért esett a bodrogparti vá-
rosra, mert az osztrák köl-
tő — Nikolaus Lenau — 
százötven évvel ezelőtt — 
1822-ben — hegyalján, pon-
tosabban Tokaj községben 
töltötte gyermekkorát. A ta-
lálkozóra tizennégy ország-
ból — köztük Ausztriából, a 
Német Demokratikus Köz-
társaságból, Franciaország-
ból, Angliából és Törökor-
szágból — varnak vendege-
k e t 

kalmatlan gyerekek fogadá-
sára. A födémcserék, átala-
kítások elhúzódnak, az ú j 
épületeiket nem készítik el 
határidőre. Biztató viszont, 
a szegedi üzemek komoly 
hozzájárulást adnak, különö-
sen jelentős néhány válla-
lat szocialista brigádjának 
társadalmi munkafelajánlá-
sa. Szegeden az elmúlt tan-
évben 1100 gyerek Iratko-
zott be az első osztályba, 22 
maradt osztályozatlanul, 30-
at javítóvizsgára utasítottak, 
összesen 52 tanuló zárta 
eredménytelenül a tanévet, 
ami az országos adattal ösz-
szahasonlítva kedvező. Az 
általános iskolákban 53 ta-
nuló maradt osztályozatla-
nul, 70-et felmentettek, a 
felsőtagozatosak legjobb eset-
ben már csak a dolgozók is-
kolájában fejezhetik be ta-
nulmányaikat. Figyelmeztető 
tény, hogy közülük 93, a bu-
kott 249 gyermek között pe-
dig 223 fizikai dolgozó gyer-
meke. 

Az elmúlt tanévben Sze-
geden 1314-en végezték el 
az éltalános Iskolát, 1290-en 
tanulnak tovább, a 98,1 szá-
zalékos arány kiemelkedő-
en jó. A végzettek közül 
561-en szakmunkásképzőbe, 
344-en szakközépiskolába, 
385-en gimnáziumokba ke-
rültek, de az arányok nem 
felelnek meg népgazdaságunk 
saBikemberszükségletének. A 
szakmunkásképzőbe és szak-
középiskolába felvettek 
együttes aránya 70 százalék, 
jóllehet, az MSZMP Köz-
ponti Bizottságának határo-
zata az országos 78 száza-
lékos arányt sem tart ja ki-
elégítőnek. 

A tanulók túlterhelésének 
enyhítésére máris konkrét 
intézkedéseket hozott a Mű-
velődésügyi Minisztérium. A 
szakközépiskolákban csök-
kentik néhány közismereti 
tantárgy anyagát, némelyik-
nél meghatározzák a tanter-
vi minimumot, másoknál 
központilag ír ják elő az 
anyag mennyiségét, terjedel-
mét. Így például matemati-
kából új tankönyvet vezet-
nek be a szakközépiskolák I. 
és III. osztályaiban, ugyan-
akkor új tanári kézikönyvek 
is megjelennek. A túlterhe-
lés csökkentésének másik 
módja az óratervek módo-

sítása; a közgazdasági szak-
középiskolákban már ebben 
a tanévben új óratervek lép-
nek életbe, ahol az eddig 
egy évfolyamon tanított he-
ti két óra biológia már nem 
szerepel. Felül kell vizsgál-
ni a diákok tanítási időn tú-
li elfoglaltságát, a felesleges, 
időtöltő foglalkozásokat meg 
kell szüntetni, hogy marad-
jon energia, idő még dél-
után felkészülni a másnapi 
órákra. — Növekszik — a 
párthatározat értelmében — 
a matematika- és az anya-
nyelvi oktatás jelentősége, 
szinte közhely, általános Is-
koláinkban nem tanulnak 
meg a gyerekek helyesein ír-
ni, olvasni, gyenge a beszéd-
készségük. Hasonló problé-
mák adódnak a középisko-
lákban is. A gimnáziumi 
alapdokumentumok vizsgá-
lata során megállapították, 
át kell alakítani a magyar 
nyelv tantervét. 

Csanádi Géza referátuma 
után néhány látványos ered-
ményről is beszámolt. A sze-
gedi általános Iskolák tanul-
mányi átlaga 3,8 — a tava-
lyival megegyező, s kivált-
képp örvendetes, hogy az 
Iskolák eredményei közelíte-
nek egymáshoz. A középis-
kolák év végi átlageredmé-
nye szintén azonos a tava-
lyival, 3,4. 

• 
A bevezető referátumot 

követően Kovács József, a 
városi tanács művelődésügyi 
osztályának vezetője beszélt 
az ifjúság pályakezdésével, 
közéleti szerepével, szociális 
és egészségügyi ellátottságá-
val, valamint a művelődésé-
vel, sportolásával, szórakozá-
sával kapcsolatos problé-
mákról. A szegedi Intéz-
ményvezetők értekezletén, 
melyet Papp Gyula, a vá-
rosi tanács elnökhelyettese 
nyitott meg, s ahol egyebek 
között jelen volt dr. Ozvald 
Imre, a városi pártbizottság 
titkára, Ökrös János, a me-
gyei pedagógus szakszerve-
zet titkára, dr. Szalontai Jó-
zsef, a megyei tanács műve-
lődésügyi osztályának veze-
tője is, több hozzászólás 
hangzott el. Felszólalt töb-
bek között Szabó G. László, 
a városi pártbizottság osz-
tályvezetője is. 

N. L 


